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reDakcja zasTrzeGa sObie PrawO DO skróTów NaDesłaNych TeksTów

Prawa auTOrskie zasTrzeżONe

OD REDAKCJI

Szanowni Czytelnicy  
„Radziejowianina”  

      Oddajemy w Państwa ręce letnie wydanie Radziejowia-

nina.

        W bieżącym numerze znajdziecie Państwo relacje  

z imprez i wydarzeń jakie miały miejsce na terenie Radziejowa 

w ciągu ostatnich trzech miesięcy. 

       Szczególnie zachęcamy do pochylenia się nad  

artykułem Leszka Kalickiego dotyczącego 1050-rocznicy 

Chrztu Polski. Miłosnicy starej fotografii również znajdą 

tu interesujące dla siebie fotowspomnienia.

 Na ostatnich kartach naszej gazety relacjonu-

jemy imprezy jakie miały miejsce podczas tegorocznych  

42. Dni Radziejowa.

Zachęcamy do lektury licząc na jej ciepłe przyjęcie.

       W imieniu zespołu redakcyjnego 

Redaktor Naczelny

Paweł Śrubas

„Każdy znajdzie tu coś, co mu się nie spodoba.  Każdemu jego małe oburzenie.” 
(Józef Hen - pisarz, publicysta)

Cennik reklam 
w Radziejowianinie 

Anakonda w Radziejowie

Od dłuższego czasu w kościele oo. Fran-
ciszkanów zauważalne są prace remontowe. 
W roku ubiegłym wymieniono poszycie da-
chowe, które ostatecznie ukończono w czerw-
cu. W tym samym miesiącu rozpoczęto tak-
że remont wieżyczki kościoła. Zdecydowano 
się na dość istotną przemianę przyklasztornej 
dzwonnicy, bowiem jak widać podjęto decy-
zję o wymianie starej dzwonnicy z ok. 1924 
r. (niektóre źródła podają nawet rok 1912) na 
nową. 

Nowa dzwonnica !

Od początku czerwca na terenie Polski miały miejsce ćwiczenia wojskowe człon-
ków NATO w ramach akcji  ANAKONDA-16. 7 czerwca br. na podtoruńskim poligo-
nie ponad 30 samolotów zrzuciło ok. 1200 spadochroniarzy wraz z haubicami, pojazda-
mi bojowymi i zaopatrzeniem. 

Pomimo to, iż Radziejów był oddalony od terenu tych operacji wojskowych (ok. 60 
km), to również tego dnia nad miastem zauważono samoloty brytyjskie C-17 Globema-
ster i amerykańskie C-130 Hercules, lecące na niskiej wysokości (ok. 300-400 metrów). 

Uchwycony moment przelotu samolotów w pobliżu radziejowskiego szpitala

Przypominamy, iż zamieszcza-
my tylko reklamy całostronicowe  
formatu A4 z gotowego dostarczonego 
projektu.

Cena za powyższy format to  
300,00 zł
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Budowa drogi gminnej ulicy Prusa w Radziejowie
W maju przekazano plac budowy firmie: Włocławskie Przedsiębiorstwo Robót Drogowych sp.  

z o.o. z siedzibą w Nowej Wsi, która w wyniku rozstrzygnięcia przetargu nieograniczonego została wy-
konawcą zadania: „Budowa drogi gminnej w ulicy Prusa w Radziejowie”.  Według umowy, do dnia  
30 lipca 2016 roku wykonane zostaną roboty budowlane polegają na budowie jezdni o  długości  
ok. 85 mb, zjazdów oraz dojść do posesji, ogólnego zagospodarowaniu ternu i robotach wykończenio-
wych. Koszt tych prac to 99,8 tys. zł

„Przebudowa stadionu Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Radziejowie – budowa trybuny”
W marcu rozstrzygnięto przetarg nieograniczony dla zadania: „Przebudowa 

stadionu Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Radziejowie – budowa trybu-
ny”. Roboty budowlane rozpoczęły się w kwietniu, a ich wykonawcą jest firma 
MARINBUD Mariusz Robakowski z Palczewa. Roboty zaplanowane do wyko-
nania to przede wszystkim budowa nowej zadaszonej trybuny. Podstawowe pa-
rametry projektowe nowej trybuny to: długość 81,04 m, szerokość 6,95 m i wy-
sokość 8,80 m. Pojemność widowni zaprojektowano na 704 miejsca siedzące. 
Ponadto na trybunie wykonane zostanie pomieszczenie dla spikera, nowe na-
głośnienie, oświetlenie oraz monitoring. Zakończenie zadania według umowy

Wizualizacja nowej krytej trybuny wraz z przebudową płyty boiska

z Wykonawcą nastąpi do 31 października 2016 roku, a jego koszt to 1,077 
mln zł.

Jest to kolejny etap szerszego zamierzenia mającego na celu kompleksową 
odnowę radziejowskiego stadionu. Do tej pory udało się zrealizować inwestycje 
polegające na termomodernizacji i kompleksowym remoncie budynku socjalne-
go oraz rozebrać trybunę północną. W dalszych etapach zaplanowano wykona-
nie nowej płyty boiska głównego, bieżni z nawierzchnią poliuretanową, rozebra-
nie starej odkrytej trybuny południowej, oraz wykonanie infrastruktury towarzy-
szącej - ogrodzenia czy chodniki.

ul. Prusa - w trakcie budowy
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Wreszcie po kilku miesiącach starań, w miejscu dawnego wyburzonego dwor-
ca PKS, działa długo wyczekiwany przez mieszkańców całego powiatu, nowy dwo-
rzec. Nie byłoby to możliwe, gdyby nie finansowe zaangażowanie wszystkich gmin 
powiatu radziejowskiego. Wszystkie gminy powiatu partycypują w jego utrzymaniu, 
przy największym udziale Starostwa Powiatowego. 

W tym miejscu dostępna jest poczekalnia wraz z telebimem wyświetlającym in-
formacje promocyjne z  całego powiatu, a także mini bar zorganizowany przez Za-
kład Aktywności Zawodowej w Radziejowie oraz dwie toalety.

Wspólnymi siłami ...

W najbliższym czasie na terenie miasta wykonane zostaną, cieszące się 
coraz większą popularnością, siłownie zewnętrzne. Pierwszy zestaw urzą-
dzeń będzie usytuowany w rejonie parku przy ul. Chopina. Kolejny znaj-
dzie się na zieleńcu przylegającym do parkingu przed Miejskim Zespołem 
Szkół w Radziejowie przy ul. Szkolnej. Dostawą oraz montażem urządzeń 
zajmie się firma Magic Garden Sp. z o. o. z Pakości. Koszt całego przedsię-
wzięcia to 24,5 tys. zł. Wykonawca zobowiązał się zrealizować zamówienie 
do 10 lipca 2016r.

Przebudowa placu przy Miejskim Zespole Szkół w Radziejowie
W maju bieżącego roku Gmina Miasto Radziejów zakończyła realizację zadania pn.: 

„Przebudowa placu przy Miejskim Zespole Szkół w Radziejowie”. W wyniku jego re-
alizacji, przebudowano nierówną i zniszczoną nawierzchnię z tłucznia i trylinki na nową 
wykonaną z kostki betonowej polbruk o powierzchni niespełna 1 200 m2. Z placu mogą 
obecnie korzystać wszyscy interesanci Miejskiego Zespołu Szkół, jednak w szczególno-
ści jest on dedykowany dla obsługi nowo wybudowanej hali sportowej.

Wykonawcą robót budowlanych, wyłonionym w przetargu nieograniczonym była fir-
ma P.P.H.U. SZEWBUD Ryszard Szewczyk z Inowrocławia. Roboty trwały od marca do 
maja br., a ich wartość wyniosła 150,5 tys. zł.

Plac zabaw przy  
ul. Szpitalnej 

Gmina Miasto Radziejów informuje, że w dniu 5 maja 2016 
r. została podpisana umowa z firmą Magic Garden Daniel Gacek,  
z Pakości  na dostawę i montaż urządzeń na plac zabaw dla dzieci 
na działce położonej przy ul. Szpitalnej w Radziejowie. Całkowi-
ta wartość inwestycji wyniosła 24.993,60 złotych 

Siłownie zewnętrzne
Budowa parkingu  
przy ul. Toruńskiej 

W dniu 28 kwietnia 2016 r. Gmina Miasto Radziejów ogłosiła przetarg nie-
ograniczony na roboty budowlane dla zadania pn. „Budowa parkingu przy  
ul. Toruńskiej w Radziejowie”, w wyniku którego został wyłoniony Wyko-
nawca – Usługi Remontowo – Budowlane „BRUK – BUD” Błażej Wiliński  
z Piotrkowa Kujawskiego. Roboty budowlane będą polegały na budo-
wie parkingu przy ul. Toruńskiej, budowie zjazdu z drogi gminnej –   
ul. Toruńskiej, przebudowie chodnika w ulicy Objezdnej i przejścia dla pie-
szych na tejże ulicy. Planowany termin zakończenia prac: 12 sierpnia 2016 
r. Całkowita wartość robót budowlanych wynosi 93 802,58 złotych brutto  
(w tym udział Powiatu Radziejowskiego w wysokości 45% wartości zadania).

Finansowane wszystkich zadań pochodzi w całości z środków własnych budżetu miasta Radziejów.

Od lewej stoją: v-ce Starosta - S. Staniszewski, Wójt Topólki - M. Dybow-
ski, Wójt Bytonia -A. Ruciński, Burmistrz Piotrkowa Kuj. -S. Bogucki,  
Starosta Radziejowski -J. Kołtuniak, Burmistrz Radziejowa -S. Bykowski 
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raDziejów na starej fotografii ...

Pamiątka i komunii Świętej w radziejowie, 1 lipiec 1924 rok, z prywatnego archiwum p. bożeny Polewskiej

radziejowska pielgrzymka do częstochowy, na zdjęciu m.in. ks. stanisław Gołebiewski, rok 1959,  
z prywatnego archiwum p. antoniego kowalkowskiego
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uroczystość i komunii Świętej, na zdjęciu m.in. ks. krajewski, maj 1952 r,  
z prywatnego archiwum czesława walczyńskiego 

Grono pedagogiczne szkoły Powszechnej, obok 
ówczesnego pomnika Polskiej Macieży szkolnej - 

obecnie teren internatu przy LO,  
okres międzywojenny

Komentarz do ostatniego wydania:
W ostatnim numerze gazety pojawił się błąd w opisie 
jednego z zamieszczonych zdjęć (zdjęcie powyżej). 
Zdjęcie dotyczy konduktu żałobnego  z roku 1961  
związanego z głośnym ówcześnie  nieszczęśliwym 

wypadkiem 13-letniego radziejowskigo chłopca a nie  
uroczystości Bożego Ciała
Za pomyłkę przepraszamy.
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W radziejowskiej bibliotece w kwietniu, maju i czerwcu odbyło się szereg spotkań, 
prelekcji i wykładów dla Uniwersytetu III Wieku:

- wykład pt. „Bezpieczeństwo rozliczeń bezgotówkowych”wygłosił prof. dr Marek 
Stefański,

- wykład pt. „ Odnawialne źródła energii „ wygłosiła dr Maria Palińska,
- wykład pt. „1050 rocznica CHRZTU POLSKI” wygłosi dr Władysław Kubiak,
- prelekcję pt.” Rody ziemiańskie na Kujawach” wygłosił Sławomir Augustyniak,
- prelekcję pt. „ Patroni naszych ulic „ wygłosiła Pani Wiesława Marek,
- Warsztaty psychologiczne pt. „ Efektywne zarządzanie czasem „ poprowadziła Pani 

Karolina Pawlak.

W bibliotece w ramach Dyskusyjnego Klubu ksiązki i Młodzieżowego Dysku-
syjnego Klubu Ksiązki spotykają się miłośnicy ksiażek. Dnia 12.04.2016r. mimo, 
że nie dotarły nowe książki panie miały o czym dyskutować. Między innymi o 
książce „Adam i Jadwiga Czartoryscy”, o „Wariatce z Komańczy” - M.Nurow-
skiej, o twórczości Sławomira Kopera („Gwiazdy kina PRL”, „Kobiety w życiu 
Mickiewicza”, „Żony Bogów”). Podczas XIII OGÓLNOPOLSKIEGO TYGO-
DNIA BIBLIOTEK 10.05.2016r. Spotkanie Dyskusyjnego Klubu Książki było 
pierwszą imprezą wpisaną tą akcję.

Po raz kolejny miłośniczki książek spotkały się aby podyskutować. Dwie 
książki wywołały gorącą dyskusję  Sylwia Chutnik - „Jolanta” i Rudnicki Ja-
nusz - „Życiorysta”. W ramach Młodzieżowego Dyskusyjnego Klubu Książki dnia 
04.06.2016, chociaż dużymi krokami zbliżał się już koniec roku szkolnego i było 
trochę więcej nauki (walka o oceny!) dziewczyny znalazły czas aby spotkać się w 
bibliotece i porozmawiać o „Złodziejce książek” M. Zusak. Oprócz Ani i Wiktorii 
w spotkaniu uczestniczyła też Nikola zaproszona przez Anię. Może się jej spodoba 
to nasze dyskutowanie? Zparaszamy.

Dyskusyjny klub książki działa

wykłady dla studentów iii wieku
wiadomości z Miejskiej i Powiatowej biblioteki Publicznej

Gary i Fajanse
11 marca 2016r. otwarto wystawę pt. „Gary i fajanse czyli zbiory 

w muzeach prywatnych oraz izbach pamięci”. Na ekspozycję przy-
gotowaną przez Międzynarodowe Centrum Zarządzania Informacją 
(ICIMSS) złożyły się zdjęcia dokumentujące unijny projekt „Euro-
peana: Food and Drink”

Słowo wstępu z  prezentacją multimedialną: Małgorzata Ma-
słowska. Autorzy zdjęć: Marek Wieczorek i Piotr Kożurno. GO-
ŚCIEM SPECJALNYM WERNISAŻU BYŁA MARIA ŚLIWIŃ-
SKA TWÓRCA I DYREKTOR MIĘDZYNARODOWEGO CEN-
TRUM ZARZĄDZANIA INFORMACJĄ (ICIMSS)  w TORU-
NIU. W spotkaniu uczestniczyli uczniowie LO w Radziejowie, ZSR 
CKU w Przemystce oraz słuchacze Uniwersytetu III Wieku.

spotkanie autorskie
 18 maja w  odbyło się spotkanie autorskie z 

Marią Ulatowską i Jackiem Skowrońskim, współ-
autorami powieści kryminalnych „Autorka” i „ Po-
kój dla artysty”. W spotkaniu uczestniczyli słucha-
cze Uniwersytetu III Wieku oraz młodzież z Li-
ceum Ogólnokształcącego w Radziejowie i ZSR 
CKU w Przemystce.
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13 maja w ramach obchodów XIII OGÓLNOPOLSKIGO TYGODNIA BI-
BLIOTEK radziejowska książnica zaprosiła dzieci na spektakl pt. „ W domu Baby 
Jagi ” w wykonaniu Teatru EDU - ARTIS z Krakowa.

Przedstawienie obejrzały dzieci klas pierwszych Miejskiego Zespołu Szkół 
oraz ze Specjalnego  Ośrodka Szkolno - Wychowawczego w Radziejowie.

25 kwietnia br.z okazji Światowego Dnia Książki i Praw Autorskich radzie-
jowska biblioteka zorganizowała Spotkanie Głośnego Czytania POD CHMUR-
KĄ pt.” GŁOŚNO CZYTAĆ KAŻDY MOŻE”. Odwiedziły nas klasy IIa i IId 
Miejskiego Zespołu Szkół w Radziejowie z wychowawczyniami Mileną Mi-
chalską i Edytą Kubicką. Do wspólnego  głośnego czytania z dziećmi  zaprosili-
śmy Panią Wandę Wiatrowską - redaktor Powiatowego ABC.

spektakl dla dzieciPod chmurką ...
wiadomości z Miejskiej i Powiatowej biblioteki Publicznej

fotografie: Krzysztof Wątrobicz

radziejowska biblioteka OdNowa
                1 lutego 2016r. Miejska i Powiatowa Biblioteka Publiczna w Radzie-

jowie złożyła  do Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego w Warsza-
wie za pośrednictwem Instytutu Książki w Krakowie wniosek o dotację na mo-
dernizację infrastruktury w ramach Narodowego Programu Rozwoju Czytelnic-
twa – Priorytet II – Infrastruktura Bibliotek 2016 – 2020”.

Głównym założeniem priorytetu jest przekształcenie bibliotek publicznych , 
dla których organem założycielskim jest gmina, w nowoczesne centra dostępu do 
wiedzy, kultury oraz ośrodki życia społecznego.

Cele szczegółowe to:
- dostosowanie bazy infrastrukturalnej bibliotek publicznych do zmieniają-

cych się potrzeb i standardów.
- stworzenie warunków lokalowych do rozwijania i podnoszenia kompeten-

cji cyfrowych mieszkańców.
- zwiększenie  poziomu atrakcyjności usług bibliotecznych m.in. poprzez od-

powiednie wyposażenie bibliotek.
- dostosowanie infrastruktury bibliotek do obsługi osób niepełnosprawnych.
- rozwój partnerstwa publiczno-społecznego, a także partnerstwa pomiędzy 

instytucjami na rzecz czytelnictwa społeczności lokalnej.
          2 maja b.r. Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego ogłosiło li-

stę rankingową Bibliotek, które przeszły pozytywną weryfikację. 
Na 255 bibliotek z całego kraju – zakwalifikowało się 89. 
Miejska i Powiatowa Biblioteka Publiczna w Radziejowie znalazła się na li-

ście rankingowej na 23 miejscu otrzymując dotację w wysokości 1.163,922 zł.
Ponad milionowa dotacja Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego 

stanowi prawie 75 % kwoty potrzebnej na kompleksową modernizację 42 letnie-
go budynku Biblioteki.

Niecałe 25 % stanowi ciężar po stronie Samorządu Miasta Radziejowa. Mo-
dernizacja będzie realizowana przez 3 lata do końca 2018 roku.

W jej planach są:
- budowa ekologicznej kotłowni na gaz i wymiana instalacji centralnego 

ogrzewania.
- przebudowa parteru dla montażu platformy dźwigu dla osób niepełno-

sprawnych oraz przeniesienia Wypożyczalni dla dorosłych i wydzielenia Pra-
cowni Multimedialnej oraz Serwerowni.

- wymiana posadzek, stolarki okiennej i drzwiowej,
-  docieplenie ścian zewnętrznych i zmiana kolorystyki elewacji,
- naprawa dachu,
- zakup wyposażenia w tym do digitalizacji zbiorów,
- zagospodarowanie przestrzeni wokół Biblioteki (modernizacja parkin-

gu),
- zagospodarowanie przestrzeni zielonej z budową drewnianej Altany Spo-

tkań Literackich oraz Witryny „Przydrożnej Biblioteki” dla celów promocji 
wydarzeń kulturalnych.

Logistyka przeprowadzenia tak szeroko zakreślonej modernizacji nie jest 
łatwa. Zapewne nie obędzie się bez zakłóceń funkcjonowania placówki. Bi-
blioteka będzie starała się zminimalizować te utrudnienia. i tak dzieci po  
10 lipca zapraszamy do wypożyczalni przeniesionej na czas remontu do 
budynku dawnego ratusza na ul. rynek.

Wszystkich Naszych użytkowników prosimy o wyrozumiałość  
i cierpliwość.

W 2018 roku po zakończeniu modernizacji wspólnie będziemy świętować 
jubileusz 70-lecia Biblioteki już w lokalu na miarę XXI wieku.

                                                                                               Danuta Wielgosz
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wiadomości z Miejskiej i Powiatowej biblioteki Publicznej

wierszyki z humorem

kujawy słOweM MaLOwaNe

 2czerwca br. odbyła się XV edycja Powiatowego Konkursu Wiedzy o Re-
gionie, X Konkursu Krasomówczego „KUJAWY SŁOWEM MALOWANE”. 
Współorganizatorami konkursu byli: Miejska i Powiatowa Biblioteka Publiczna 
im. Franciszka Becińskiego oraz Miejski Zespół Szkół w Radziejowie. Jury w 
składzie: Elżbieta Okunowska - Przewodnicząca, Urszula Lisowska, Maria Paw-
lak, Danuta Wielgosz

W kategorii klas IV-VI postanowiło przyznać następujące nagrody i wyróż-
nienia: I miejsce – Julia Mordyl (PSP Krzywosądz), II miejsce – Jan Wesołow-
ski (PSP Radziejów), III miejsce – Lidia Orłowska  (PSP Radziejów). Wyróżnie-
nia: Amelia Dominiak (PSP Radziejów), Roksana Staśkowiak (PSP Radziejów)

Jury w składzie: Bogdan Lisowski - Przewodniczący, Halina Paczkowska-
,Karolina Ćwikła, Agnieszka Krupińska, Magdalena Bugalska. W kategorii klas 
I-III Szkoły Podstawowej postanowiło przyznać następujące nagrody i wyróż-
nienia:I miejsce – Michalina Stróżyk (MZS w Radziejowie), II miejsce – Pa-
trycja Mirecka (MZS w Radziejowie), III miejsce – Szymon Lizik (MZS w Ra-
dziejowie). Wyróżnienia: Nikola Zaborowska (PSP Osięciny), Sandra Piasecz-
na (PSP Osięciny). Nagroda Bogdana Lisowskiego  - Natalia Syrocka (PSP Ra-
dziejów)

XV edycja Konkursu była jednocześnie ostatnia. Współorganizatorzy zgod-
nie postanowili zamknąć ten konkurs. Nie zaprzestaną  jednak dalszej współpra-

cy nad nowymi pomysłami na rzecz dzieci i młodzieży powiatu.Podczas pod-
sumowania XV edycji nagrodzono za szczególne wieloletnie zaangażowanie w 

przygotowanie dzieci i młodzieży do zmagań krasomówczych sze-
ściu nauczycieli z terenu powiatu: Elżbieta Derucka   - Radziejów, 
Alina Grzechowiak  – Radziejów, Marianna  Nowak  -  Osięciny, 
Elżbieta  Okunowska  – Radziejów, Anna Skrzypińska  - Radzie-
jów, Grażyna Trzmielewska  - Radziejów.

Nauczyciele byli autorami tekstów o dużej wartości literackiej 
i poznawczej. Pisane były z przeznaczeniem do mówienia jako ka-
meralne „etiudy sceniczne”, monodramy inspirowane  kujawskimi  
legendami, obrzędami, zwyczajami, wydarzeniami historycznymi 

i baśniowymi, dziejami zabytków, historiami postaci. Zaciekawiały słuchaczy 
dramaturgią i narracją często bywały dowcipne. Przedstawiane przez uczniów 
popularyzowały kujawskie obyczaje, kulturę ludową, poszerzały wiedzę o hi-
storii i kulturze regionu kujawskiego, rozwijały zdolności oratorskie pogłębiały 
zainteresowania. Konkurs nie mógłby trwać tak długo i cieszyć się popularnością 
gdyby obok zaangażowania radziejowskiej Biblioteki nie było współorganizato-
ra – Miejskiego Zespołu Szkół w Radziejowie w osobach Pań Barbary Rolirad 
i Marii Eznarskiej. Miejska i Powiatowa Biblioteka Publiczna im. Franciszka 
Becińskiego w Radziejowie składa  Im  serdeczne podziękowanie. Kierujemy 
także podziękowanie do wieloletnich sponsorów Konkursu :  Starosty Powia-
tu Radziejowskiego, Bur-
mistrza Miasta Radziejów, 
Wójta Gminy Radziejów a 
także tych,którzy życzyli so-
bie pozostać anonimowymi.

 12 maja podczas XIII OGÓLNOPOLSKIGO TYGODNIA BIBLIOTEK 
nastapiło rozstrzygniecie Powiatowego Konkursu Recytatorskiego  i Plastycz-
nego dla klas „0” pt. „Wierszyki z humorem”. Komisja w składzie: Karolina 
Ćwikła, Agnieszka Kempska, Agnieszka Krupińska oceniła:  I miejsce zajęła: 
Sandra Kołtuniuk - SP Topólka, Ex aequo Mateusz Kralski – SP Topólka, II 
miejsce zajęła : Julia Stanna - Przedszkole Gminne w Skibinie, Ex aequo Liwia 
Trzaskowska – SP Topólka, III miejsce zajął : Miłosz Przybylski - SP Morzyce, 
IV miejsce – Paulina Zielińska – Przedszkole Gminne w Skibinie, V miejsce – 
Ania Woźniarska - Dobre. WYNIKI POWIATOWEGO KONKURSU RECY-
TATORSKIEGO PT.

„WIERSZYKI Z HUMOREM”. Komisja wyłoniła zwycięzców: I miejsce 
zdobyła grupa „Słoneczne Przedszkolaki” z Płowiec - Marta Szarowska, Karo-
lina Jaskulska, Dorota Bartczak, Mikołaj Sobczak, Dominika Woźniak. II miej- sce zdobył Olaf Makuch z Dobrego, III miejsce - Lucyna Gąsiorowska - Krzywosądz 

Wyróżnienie zdobyła Oliwia Jabłońska z MZS w Radziejowie (grupa „Gumisie”)

 

11 maja w bibliotece w ramach Klubu Miłośników Podróży 
„ Tędy – Owędy” odbyło się spotkanie podróżnicze z Barbarą i 
Wojciechem Rybickimi  pt. „Podróże marzeń – Argentyna, Uru-
gwaj, Paragwaj, Brazylia”. W spotkaniu uczestniczyli słuchacze 
Uniwersytetu III Wieku oraz młodzież  z LO w Radziejowie.

Tędy – Owędy
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W tym roku szkolnym odbyła się już XXI edycja Ogólnopolskiego  Kon-
kursu Historycznego im. majora Marka Gajewskiego ”Losy żołnierza i dzie-
je oręża polskiego w latach 1531-1683. Od Obertyna do Wiednia. Rzecz-
pospolita Obojga Narodów.” Konkurs organizuje Mazowieckie Kuratorium 
Oświaty, a wspierają: Porozumienie Organizacji Kombatanckich Miasta 
Płocka oraz Klub Kawalerów Orderu Wojennego Virtuti Militari.  

Miejski Zespół Szkół w Radziejowie ma bardzo bogate tradycje udziału 
w tym trudnym konkursie. Uczestniczą w nim z sukcesami  zarówno ucznio-
wie ze szkoły podstawowej jak i gimnazjum. Laureatami  konkursu w roku 
2015/ 2016 zostali Karolina Bentkowska z klasy  VI b  PSP i Piotr Świder-
ski z klasy  I a PG. Uroczystość wręczenia nagród  laureatom  odbyła się   
8 czerwca 2016 w sali konferencyjnej Kujawsko – Pomorskiego Urzędu 
Wojewódzkiego w Bydgoszczy. Uczniów do zmagań konkursowych przy-
gotowała Maria Eznarska. 

znawcy  polskiego oręża 

szkolne koło dziennikarskie raportuje ...
Imię zobowiązuje…
Publiczne Gimnazjum nr 1 w Radziejowie nosi imię Franciszka Becińskiego. Ten samouk- kowal, rodem z 

Kujaw to również znany poeta ludowy, żołnierz, piewca ziemi ojczystej. Swoim życiem oraz bogatą spuścizną li-
teracką podkreślał m.in. wartość pracy, która nadaje sens życiu człowieka. Młodzi gimnazjaliści, dla których pa-
tron jest autorytetem starają się podążać drogą wytyczoną przez sławnego Kujawiaka.

Ich pracą jest nauka, a że żniwa są bogate w plony, można się przekonać czytając o sukcesach młodzieży  z 
Publicznego Gimnazjum.

Na polu matematycznym tytuł laureata zdobyła Marta Tomalak natomiast finalisty Katarzyna Nowakowska. 
Pole astronomiczne również obfitowało w laureata, tym razem płci męskiej-Filipa Staniszewskiego.

Uzdolnionymi biologami są: Marta Tomalak, która została laureatką konkursu kuratoryjnego oraz finaliści: 
Katarzyna Nowakowska, Zuzanna Antos i Filip Staniszewski. 

Nie tylko przedmioty ścisłe dominują w naszej szkole. Zainteresowanie historią i językiem polskim, sprawiają, 
że młodzież pracuje ciężko i na tym polu, a owoce są bardzo dobre. Zuzanna Antos zdobyła II miejsce w Polsce 
w Ogólnopolskim Konkursie „Utracone dziedzictwo-losy ziemian polskich w XX w”. Katarzyna Nowakowska 
to natomiast laureatka konkursu kuratoryjnego z historii. Nasze koleżanki i koledzy próbują swoich sił również na 
polu recytatorskim, krasomówczym i teatralnym. Zachwyca piękną interpretacją tekstów poetyckich i prozator-
skich Łukasz Derucki, który wielokrotnie zdobył tytuł laureata, uczestnicząc w licznych konkursach. 

Młodzież Publicznego Gimnazjum nr 1 im. Franciszka Becińskiego wzbogaca wiedzę, poszerza zaintere-
sowania, doskonali umiejętności jeszcze w  wielu innych konkursach, projektach i wyjazdach zagranicznych.  
Przyświeca im bowiem ten sam cel, który kiedyś postawił sobie młody Franciszek Beciński -Chcesz być wiel-
ki- pracuj, ucz się i szanuj drugiego człowieka.

Nie byłoby tylu sukcesów, gdyby nie praca nauczycieli, którym dziękujemy za ogromny wkład i poświęco-
ny czas.

Koło dziennikarskie

Filip Staniszewski

Zuzanna Antos

Łukasz Derucki

Katarzyna Nowakowska i Marta Tomalak 
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W dniu patrona, świętego Floriana, strażacy ochotnicy z Liceum Ogólnokształ-
cącego z innowacją pedagogiczną „Pożarnictwo i ratownictwo medyczne” w ZSRC-
KU w Przemystce złożyli uroczyste ślubowanie. Uczniowie ślubowali służbę ojczyź-
nie, ofiarną pracą przyczyniać się do ochrony życia jej obywateli i mienia przed po-
żarami oraz klęskami żywiołowymi.  

Na uroczystości obecni byli: zastępca Kujawsko-Pomorskego Komendanta Wo-
jewódzkiego PSP st. bryg. mgr inż. Artur Przybylski, Jarosław Kołtuniak Starosta Ra-
dziejowski,  Sławomir Staniszewski Wicestarosta,  Dyrektor ZSRCKU w Przemyst-
ce  Jacek Malinowski, dh. Roman Szczerbiak Prezes Zarządu Oddziału Powiatowego 
ZOSP RP, oraz inni przedstawiciele władz lokalnych i samorządowych.  Gości powi-
tał Komendant Powiatowy PSP w Radziejowie bryg. Sławomir Jagas. 

 Współpraca ZSRCKU w Przemystce z Komendą Powiatową PSP w Radziejo-
wie związana jest z realizacją innowacji pedagogicznej polegającej na wprowadze-
niu do programu nauczania Liceum Ogólnokształcącego treści z zakresu pożarnictwa 
i ratownictwa medycznego. Kierunek ten cieszy się ogromnym zainteresowaniem 
absolwentów gimnazjów nie tylko z powiatu radziejowskiego. Po złożeniu przysię-
gi uczniowie stali się pełnoprawnymi członkami jednostek OSP. Uroczystość zakoń-
czyła się wręczeniem zaświadczeń i emblematów przez  dyrektora ZSRCKU w Prze-
mystce Jacka Malinowskiego, Komendanta Powiatowego PSP w Radziejowie bryga-
diera Sławomira Jagasa oraz dh. Romana Szczerbiaka, 

Uczniowie tej klasy zdają sobie sprawę jak ciężka i wymagająca jest praca straża-
ka.  W trakcie nauki odkrywają w sobie prawdziwą pasję do pracy w Straży Pożarnej, 

Ślubowanie klas mundurowych

ii Przegląd Piosenki religijnej 
II Przegląd Piosenki Religijnej Vox Pro Deum 2016 uważam za zamknięty – tymi 

słowami ojciec Mariusz Kapczyński, współorganizator konkursu, 3 czerwca 2016r. 

zakończył tegoroczną imprezę. Przesłuchania wszystkich dwudziestu czterech zgło-

szonych  uczestników, przybyłych z różnych zakątków powiatu i spoza niego,  trwa-

ły od godz. 9.00 do 13.00. Jury w składzie: Maria Jędrzejewska, Paweł Centkow-

ski i Dariusz Jaskrowski, przyznało, że poziom tegorocznych prezentacji był wyso-

ki i widać, że wykonawcy wzięli sobie do serca sugestie po ubiegłorocznych wystę-

pach. Dlatego też, wydanie werdyktu, w niektórych przypadkach nie było łatwym 

zadaniem. Niemniej jednak, przegląd rządzi się swoimi prawami i o godzinie 15.00 

przy pełnej widowni wyczytano tegorocznych laureatów.  Zadanie to przypadło w 

udziale gościom honorowym. Nazwiska zwycięzców w kategorii solistów podał  

o. Mariusz Kapczyński:

1 miejsce – katarzyna rozpędowska z Liceum 

Ogólnokształcącego Zespołu Szkół i Placówek w Ra-

dziejowie, 2 miejsce – krzysztof kupidura z Gim-

nazjum w Bachorcach, 3 miejsce – Marta woźniak z 

Publiczego Gimnazjum w Osięcinach

Sekretarz gminy Arleta Brochocka–Śliwiak wręczyła 

nagrody w kategorii zespoły wokalno – instrumentalne. 

Laureaci to:  ekipa ziarno z Zespołu Szkół Nr 1 w Kole, 

która zajęła I miejsce. Na II miejscu uplasował się Dzie-

cięcy zespół słonko ze Szkoły Podstawowej im. Orła 

Białego  w Niszczewach,  trzecia lokata przypadła zespo-

łowi emmanuel z Topólki

Najliczniejsze grupy to schole parafialne, które sta-

nowiły trzecią kategorię, a nagrody mieli przyjemność 

wręczać Sławomir Bykowski Burmistrz Radziejowa 

i Włodzimierz Gorzycki Sekretarz Miasta. W grupie 

zwycięzców: na trzecim miejscu znalazła się schola 

Dziecięca z broniewa, drugie miejsce przypadło scholi 

czy innych służbach. Po maturze maja doskonałe podstawy, by starać się o przyjęcie do 
szkół mundurowych i związać swoją przyszłość z takim właśnie zawodem.

To kolejny rocznik, który podjął  naukę w murach tej szkoły, a w przyszłości być 
może dołączy do zawodowych strażaków. Zajęcia teoretyczne i praktyczne uczniowie 
odbywają m.in. w Komendzie Powiatowej Straży Pożarnej w Radziejowie. Kształcą się 
pod okiem zawodowych strażaków, korzystają z nowoczesnego sprzętu pożarniczego  
i ratowniczego, pracują nad kondycją fizyczną i zgłębiają tajniki służby.

z Chełmc Parvus angelus,  nagrodę I miejsca, w wielkiej euforii, przyjęła schola 

Świętego Franciszka z Parafii p.w. Podwyższenia Krzyża Świętego w Radziejowie. 

W tegorocznym przeglądzie przewidziano nagrodę Grand Prix, którą ufundował 

Starosta Powiatu a wręczył pan Marek Wojtysiak Sekretarz Powiatu Radziejowskie-

go. Laureatem tejże prestiżowej nagrody okazał się Młodzieżowy chór Nam Deus 

z parafii św. Wojciecha w Zbrachlinie, prowadzony przez pana Tomasza Centkow-

skiego.

Piątkowe święto piosenki zakończył koncert laureatów z poszczególnych kate-

gorii.

Gdzie słyszysz śpiew, tam śmiało wstąp, tam dobre serca mają. Bo ludzie źli, ach  

wierzaj mi ci nigdy nie śpiewają. Tym przesłaniem Goethego żegnamy II Przegląd 

Piosenki  Religijnej Vox Pro Deum 2016. Do zobaczenia w Przemystce za rok!
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Długa droga uwieńczona sukcesem.   
– „zagraniczne praktyki – krokiem do kariery”

Możliwość ubiegania się o dofinansowanie projektu z funduszy unijnych sta-

ła się zaczątkiem do opracowania treści całego projektu. Proces tworzenia projek-

tu rozpoczął się już na początku roku szkolnego 2015/16. Dzięki konsekwentnym 

działaniom, jasno nakreślonym celom i efektom, udało się pozyskać finansowanie, 

a projekt został wysoko oceniony przez niezależnych ekspertów Agencji Narodo-

wej i otrzymał 93 na 100 możliwych punktów. Tym samym znaleźliśmy się grupie  

215 szkół (na 781 aplikujących placówek), którym udało się pozyskać zewnętrzne  

finansowanie dla swoich działań (Grant otrzymało jedynie 5 placówek edukacyjnych 

z woj. kujawsko-pomorskiego).

Podczas tworzenia założeń projektu mieliśmy na uwadze, że jego beneficjentami 

będą uczniowie naszej szkoły. Wychodząc na przeciw potrzebom szkoły, przygoto-

waliśmy ofertę bezpłatnych staży i praktyk w Niemczech. 

Wyjazdy do miejscowości Schkeuditz, Lipsk i Halle w Niemczech odbędą się 

w dwóch turach: I tura – 30 uczniów z Technikum Ekonomicznego – 28.01.2017-

11.02.2017; II tura – 20 uczniów z Technikum Hotelarstwa i 20 osób z Technikum 

Żywienia i Usług Gastronomicznych – 25.06.-22.07.2017. 

Przyszli ekonomiści odbędą tygodniowe szkolenie i tygodniową praktykę. Osoby 

uczące się w Technikum Hotelarstwa i Technikum Żywienia zrealizują 4-tygodniowe 

praktyki zawodowe w hotelach i restauracjach. 

Koszty dojazdu, zakwaterowania i wyżywienia oraz szkolenia przygotowujące 

do mobilności zostaną pokryte z funduszy unijnych. Po zrealizowaniu praktyk mło-

dzież otrzyma opinie  i certyfikaty międzynarodowe, w tym ECVET - europejski sys-

Grant finansowy z programu erasMus+

tem transferu osiągnięć w kształceniu i szkoleniu zawodowym. 

Pobyt w Niemczech nie będzie tylko czasem wytężonej pracy zawodu, ale rów-

nież czasem wycieczek i zajęć kulturalnych. Partner niemiecki zorganizuje wycieczki 

do Berlina, Drezna i wyjazdy zawodowy np. na lotnisko i do fabryki BMW. 

Podczas praktyk uczniowie naszej szkoły zdobędą wiedzę i umiejętno-

ści, których nie są w stanie nauczyć się u lokalnych przedsiębiorców. Bę-

dzie to również okazja do pogłębiania umiejętności posługiwania się języ-

kiem obcym. Z każdą grupą uczniów wyjedzie 2 nauczycieli ze szkoły, a nad ca-

łością projektu będzie czuwać koordynator szkolny Justyna Kopczyńska.   

    Wszelkie informacje i ogłoszenia na temat realizacji projektu ERASMUS+ w na-

szej szkole znajdziecie w zakładce „Projekty”. Zachęcamy do lektury!              

Projekt edukacyjny „a co było dalej…? 
Klasa IIa  Publicznego Gimnazjum Nr 1 im. F. Becińskiego wraz z wychowaw-

cą Sylwią Lazar podjęła się realizacji projektu edukacyjnego dotyczącego absolwen-

tów naszego gimnazjum. Projekt był realizowany przez 26 osób podzielonych na  

7 grup. Realizacja projektu miała miejsce od listopada 2015r do czerwca 2016r.  

Każda grupa otrzymała listę absolwentów, którzy byli podzieleni na roczniki.  

Na 7 grup przypadło po 2 roczniki.

Zadaniem ich było określić w jaki sposób absolwenci naszego gimnazjum funk-

cjonują na kolejnych etapach edukacji oraz w życiu dorosłym.

Celem projektu było: nawiązanie kontaktu z absolwentami PG Nr 1, zaprezen-

towanie ciekawych sylwetek absolwentów w celu poznania ich osiągnięć 

i pasji życiowych, pokazanie aktualnym uczniom możliwych kierunków 

rozwoju, poszukiwanie i promowanie aktywnych i twórczych postaw, które 

mogłyby być wzorem dla młodzieży gimnazjalnej, upowszechnianie idei 

przyjaźni i wzajemnej, bezinteresownej pomocy, kształcenie umiejętności 

współpracy, dążenia do pokonywania własnej nieśmiałości.

Poszczególne grupy miały za zadanie: nawiązanie kontaktów z ab-

solwentami PG Nr1 – kontakt osobisty, poprzez e-mail lub Facebook; 

utworzenie sylwetki absolwenta PG Nr1 – przeprowadzenie wywiadu; 

przeprowadzenie ankiety z absolwentem – ankieta w wersji papierowej lub 

on–line; utworzenie księgi pamiątkowej absolwentów PG Nr 1 – zebranie 

poszczególnych roczników w jeden dokument; wybór najciekawszych ab-

solwentów  – prezentacja multimedialna  ich sylwetek  podczas  organizacji 

„Drzwi Otwartych” dla klas VI SP; zjazd absolwentów –  organizacja ich 

spotkania w najbliższym roku szkolnym.

Realizacja tego projektu okazała się nie lada wyzwaniem. Gimnazja-

liści i wychowawca nie tylko poszukiwali przez Internet absolwentów PG Nr 1, ale 

także „pukając do drzwi” ich domów oraz odwiedzali  ich w pracy. Udało nam się 

dotrzeć do 252 osób.  Bardzo dziękujemy tym, którzy zechcieli z nami współpra-

cować. Projekt jeszcze się nie skończył. Mamy nadzieję, że po przeczytaniu tego 

artykułu niektórzy absolwenci zechcą nawiązać współpracę z nami i odwiedzą mury 

Publicznego Gimnazjum. 

Bardzo zależy nam na tym, aby się dowiedzieć się jak potoczyła się Wasza dalsza 

droga życiowa. Jeśli jeszcze  nie podzieliliście tą wiedzą zapraszamy do współpracy. 

Czekamy na Was, a być może uda nam się zorganizować  Zjazd absolwentów PG Nr1 
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 Kwiecień i maj to czas wzmożonej aktywności czerwonokrzyskiej. Jest to zwią-
zane z obchodami Miesiąca Kultury Zdrowotnej oraz Tygodnia PCK. Szkolne Koło 
PCK Publicznej Szkoły Podstawowej nr 1 w Radziejowie podjęło w tym okresie na-
stępujące działania:

- zorganizowanie konkursu plastycznego dla klas 0-3 pod hasłem „Witaminy, wi-
taminki dla chłopczyka i dziewczynki„.

-zaprezentowanie przez klasę IIa montażu słowno-muzycznego  „Zdrowo żyj”. 
- zorganizowanie dla klas młodszych spotkania z lekarzem stomatologiem  

Natalią Wielgosz, która zapoznała dzieci z zasadami higieny jamy ustnej. Pani doktor 
składamy serdeczne podziękowania.

- przeprowadzenie szkolenia z zakresu udzielania pierwszej pomocy przedlekar-
skiej dla klas III i VI. (podziękowania dla instruktorów:  J. Kowalskiej oraz  M. Ja-
worskiemu). 

- udział w dorocznej kweście ulicznej na rzecz dzieci z rodzin najuboższych. 
Dzięki zbiórce pozyskaliśmy kwotę 1.127.33 zł. !

- włączenie się w ogólnopolską akcję „ Gorączka złota”, podczas której udało się 
nam zebrać 153kg monet o nominałach 1gr., 2gr., 5gr. Niekwestionowanym rekor-
dzistą okazała się klasa IIb , która zgromadziła aż 38kg „groszaków „Dziękujemy 

wszystkim wychowawcom, którzy zaangażowali się w naszą akcję.
- udział w Olimpiadzie 

Wiedzy o Zdrowiu, w któ-
rej uczeń klasy VIb Mate-
usz Lisiak otrzymał wy-
różnienie. Gratulujemy!

- uczestnictwo w kon-
kursie literackim zorgani-
zowanym prze ORPCK 
pod hasłem „Życzliwość 
ułatwia życie”. Ogromnie 
cieszy nas fakt,że  uczen-
nice naszej szkoły – Wik-

toria Centkowska oraz Oliwia Galczak zdobyły dwa równorzędne I. miejsca.
- zwieńczeniem tego intensywnego okresu był udział przedstawicieli naszego 

koła w pikniku integracyjnym pod patronatem ORPCK w Radziejowie, który od-
był się dn. 14.06.16r.

     Zachęcamy wszystkich do zainteresowania się przesłaniami, które  przyświe-
cają działalności czerwonokrzyskiej.  Są one niezwykle cenne zarówno w wymiarze 
globalnym, jak i jednostkowym. 

Opiekunki SK PCK: E. Kubicka, L. Nieznalska

Nowa organizacja „sTrzeLec” 
Na terenie Radziejowa, w maju br. zawiązał się oddział Związku Strzeleckiego „STRZELEC” Or-

ganizacji Społeczno Wychowawczej. Jest to organizacja paramilitarna, która stawia sobie za cel kon-
tynuację istniejącego w okresie międzywojennym Związku Strzeleckiego (dawne Legiony J. Piłsud-
skiego) Głównym inicjatorem jej powstania jest  Błażej Wrzesiński, który został jednocześnie jej Ko-
mendantem, a radziejowska jednostka otrzymała Nr 4056. Radziejowski oddział skupia ok. 30 człon-
ków, jednakże cały czas jest prowadzona rekrutacja. 

Obecnie jednostka prowadzi wytyczone przez siebie zadania-  naukę żołnierskiej musztry, odkry-
wanie powojennj pozostałości (bunkry), oraz podejmowania prób ich odrestaurowania. Nie brakuje 
także zmagań w postaci trójboju bojowego, czyli- biegu na łącznym dystansie 1600 metrów, strzela-
niu do celu oraz rzutu granatem ćwiczebnym.

Wszystkim chętnych do wstąpienia w nasze szeregi zapraszamy do osobistego kontaktu z komen-
dantem lub przyjście w dniu zbiórki. Spotkania odbywają się w każdy piątek o godz. 17-ej na miej-
skim stadionie. Zapraszamy.

wieści ze szkolnego Pck…
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radziejowska wystawa Psów 2016

Spektakularne obłoki srebrzyste nad okolicami Radziejowa 
Najlepszy czas do obserwowania obłoków srebrzystych to 

przełom czerwca i lipca.
Znajdujące się płytko nad horyzontem Słońce rozświetla let-

nie noce pozwalając na dostrzeżenie i sfotografowanie obłoków 
srebrzystych. Unoszą się one na wysokości 75-90 km nad po-
wierzchnią Ziemi, niezbyt wysoko nad horyzontem (5-10km) 
gdzie niebo jest złotawe. Podczas sprzyjającej pogody można 
je dostrzec, na granatowym niebie, 40-45 km nad horyzontem.  
Są to najwyżej położone chmury, które będziemy mogli podzi-
wiać.

Jak obserwować obłoki srebrzyste?
W pierwszej części nocy (30-60 minut po zachodzie Słońca) 

należy skierować wzrok na niebo północne, wodząc wzrokiem 
na niebo zachodnie. Natomiast w drugiej części nocy przed świ-
tem kierujemy wzrok na niebo północne, wodząc wzrok na nie-
bo wschodnie.

Do obserwacji zjawiska nie potrzebujemy sprzętu optyczne-
go.

Obłoki srebrzyste są niecodziennym zjawiskiem, dlatego 
warto wypatrywać je w letnie noce.

Teresa Gadzinowska

Zdjęcia wykonane przez Krzyszofa Lisieckiego ucznia Liceum Ogólnokształcącego im.Wł. Łokietka w Radziejowie

5 czerwca br. dzięki Urzędowi Miasta Radziejów i Gabinetowi Weteryna-
ryjnemu przy ul. Kruszwickiej w Radziejowie odbyła się impreza pt. Radzie-
jowska Wystawa Psów 2016. Podczas wystawy zaprezentowano 24 czworono-
gów oraz jednego kota, który ostatecznie nie był brany pod uwagę podczas koń-
cowej oceny. Zwycięzcą została suczka Diana - właściciel Urszula Miętkie-
wicz. Drugie miejsce zdobył pies Joker - właściciel Mikołaj Wawrzyniak, na-
tomiast trzecie miejsce przypadło psu Rati zgłoszony przez Antoninę Polew-
ską. Prestiżową nagrodę, tj. pupila publiczności zdobyła bajka p. Iwony Cent-
kowskiej.

W trakcie wystawy ogłoszono także zwycięzców w konkursie plastycznym 
Podczas imprezy imprezie towarzyszyło szereg atrakcji: zabawy „dmuchane” 
dla najmłodszych, kiełbaski z grilla, żurek kujawski, warsztaty artystyczne, ma-
lowanie buźki itp. Dochód z imprezy (blisko 6 tys. zł) został przeznaczony na 
rehabilitacje i operację dla 2-letniej Antosi, która od urodzenia jest niewidoma.  

Występ najmłodszej grupy tanecznej z radziejowskiego przedszkola przy ul. Polnej„Goście specjalni” - Aplaka wraz z ze świnią

Urszula Miętkiewicz z Dianą
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Najważniejszym świętem dla nas wszystkich jest Dzień Mamy. Osoby niepeł-
nosprawne, zależne w życiu od swoich rodziców, przeżywają ten dzień w sposób 
szczególny. Grupa plastyczna przez kilka tygodni przygotowywała niespodzianki 
dla swoich mam. Wszyscy bardzo się postarali, a efekty okazały się naprawdę im-
ponujące. Na uroczystym podwieczorku wręczyliśmy prezenty naszym mamom.  
Niejedna łezka wzruszenia przy tym poleciała.

 Ani się obejrzeliśmy, a już wiosna przeszła w lato. Powitaliśmy ten cudny, ciepły 
czas puszczaniem tradycyjnych wianków w Czołowie, na obrzędach Nocy Święto-
jańskiej. Za zaproszenie dziękujemy Pani Dyrektor GOK Urszuli Rosół. 

Ale lato to dla naszej grupy to nie słodka laba, my nie robimy sobie wakacji.  
Będziemy piknikować, zwiedzać okolicę i prowadzić terapię radością dla naszych 
podopiecznych. 

Fotorelację z zajęć letnich zamieścimy w kolejnym numerze Radziejowianina. 
Czytelnikom i sympatykom naszej miejskiej Gazety życzymy udanego wypo-

czynku, dobrych zbiorów i uśmiechu na co dzień.
                                                                 Jadwiśka Szyszkowska-Jankowska

Radziejowskie Stowarzyszeniu „Subicere”  pracuje
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Przyjdź z ulotką i skorzystaj  
z rabatu 50% na  akcesoria do tel.

T-Mobile radziejów 
ul.brzeska 16 

88-200 radziejów 
tel. 602766401

Masz numer w  Plus, Orange, Play? 
Przyjdź z nim do T-Mobile!!!! 

za jedyne 25zł otrzymasz 
nielimitowane rozmowy, sMs/MMs 

do wszystkich sieci 
komórkowych, stacjonarnych 

  Takich waruNków Nie Da NikT !!! 



RADZIEJOWIANIN20 historia

W związku z przypadającą w tym roku 152 rocznicą, największego zrywu niepod-

ległościowego Polaków jakim było Powstanie styczniowe 1863-
64,  Szkolne Koło Historyczne ZS RCKU w Przemystce, pod 
kier. Leszka Kalickiego zostało zaproszone do Muzeum Lwowa 
i Kresów w Kulkówce na Mazowszu w celu wzięcia udziału w 
niecodziennej uroczystości i inscenizacji historycznej. Inicjatorem 
planu filmowego, na którym dokumentowano epizody z czasów 
powstania 1863 roku było Stowarzyszenie-Grupa Rekonstrukcji 
Historycznej 31 Pułku Strzelców Kaniowskich z Mszczonowa. 
Uroczystość i inscenizacja historyczna poświęcona rocznicy wy-
buchu powstania styczniowego odbyła się 17 stycznia w Kulków-
ce, w pięknej scenerii dworu-muzeum i przylegającego parku. 
Uczniowie Szkolnego Koła Historycznego w składzie: Klaudia 

Lewandowska, Michał Mikołajczak, Mateusz Kalicki, Michał Ignasiak, Bartek Igna-
siak, Dariusz Kamiński, przyodziani w zrekonstruowane mundury i oporządzenie z 
czasów Powstania29 kwietnia br. do radziejowskiego magistratu dotarła smutna infor-
macja- zmarł nasz kolega, wieloletni pracownik Urzędu Miasta Czesław Jędrzejewski.

Od samego początku był związany z Radziejowem. Tu rozpoczął swoją edukację 
(1961 r), tu stawiał swoje pierwsze kroki w pracy zawodowej, bowiem już od 1972 r 
rozpoczął prace w istniejącej wówczas Przedsiębiorstwie Budownictwa Rolniczego. 
W radziejowskim samorządzie pracował przez 21 lat- od 1992 roku. Jednak większość 
mieszkańców miasta kojarzyć będzie go z radziejowskim sportem, w szczególności z 
naszą rodzimą drużyną piłkarską „Startu”. To właśnie kierowanie tą drużyną przez wie-
le lat dawała mu pełną satysfakcję.

Najdonioślejszym momentem w przebogatych dziejach Polski, był nie-

wątpliwie chrzest pierwszego władcy Państwa Polan, a mianowicie Miesz-

ka. Gdy nasze państwo pojawiło się na arenie międzynarodowej nie posia-

dało jeszcze własnej nazwy. Żyjący w drugiej połowie X wieku kronikarz 

Ibrahim ibn Jakub określał ówczesne państwo mianem „Kraju Mieszka”,  

jako najrozleglejsze z krajów słowiańskich. Mieszka określał jako „króla 

północy” . Z kolei kronikarz Widukind  z Nowej Korbei wspominał w swo-

ich „Dziejach saskich” o królu Mieszku, władającym Słowianami. Nazwa 

„POLSKA” pojawia się dopiero ok 1000 roku. Natomiast nazwa Lechici 

na określenie mieszkańców Polski, po raz pierwszy użył kronikarz krakow-

ski- mistrz Wincenty Kadłubek na początku XIII wieku, dając tym samym 

początek narodzinom legendy o trzech braciach : Lechu, Czechu i Rusie, 

zapisanej po raz pierwszy w Kronice wielkopolskiej. Dowodzi to iż Polacy 

mieli wywodzić się od legendarnego Lecha. 

 „Kraj Mieszka” w przededniu przyjęcia chrześcijaństwa miał 

stać się terenem w strefie zainteresowań rosnącego w siłę państwa niemiec-

kiego. Niepowodzenia Mieszka w walkach z margrabiami niemieckimi 

Geronem  i Wichmanem, skłoniły władcę Polan do szukania poparcia u 

samego cesarza Ottona I.  Tak by stać się w pełni przyjacielem cesarza, 

władca Polan zobowiązał się do uznania zwierzchnictwa władcy niemiec-

kiego, a także płacenia trybutu z ziem aż po rzekę Wartę. Zapewne Mieszko 

złożył cesarzowi obietnicę przyjęcia chrztu. Mieszko będąc poganinem, 

mimo władzy nad dużym terytorium i dysponowaniem dużą siłą zbrojną, 

nie był równorzędnym partnerem w rozgrywkach politycznych z władcami 

chrześcijańskimi. Chrzest podnosił międzynarodowy status władcy Polan, 

wzmacniając władzę książęcą, a także mógł stanowić bazę duchową i ide-

ologiczną, która umożliwiała scalenie rodzącej się polskiej państwowości. 

Dla prawidłowego funkcjonowania państwa niezbędni byli ludzie Kościoła, 

obyci, wykształceni, znający osiągnięcia ówczesnej kultury europejskiej, a 

także jako jedyni wówczas posługujący się pismem – łaciną.  Nasilająca 

się  ekspansja niemiecka na ziemie pomiędzy Łabą i Odrą; zbudowanie na 

tych terenach w postaci arcybiskupstwa w Magdeburgu,     a także misja 

chrystianizacyjna cesarza Ottona I na Rusi w roku 962, stały się głównymi 

przyczynkami do zaprowadzenia chrześcijaństwa na ziemiach podległych 

Mieszkowi, ochrzczenie dworu- najbliższego otoczenia książęcego, a z cza-

chrzest Polski fundamentem państwowości i wiary dla  
społeczeństwa polskiego na przestrzeni dziejów - w 1050 rocznicę

sem zamieszkałej na tych terenach ludności. Okoliczności te przyspieszyły 

proces wprowadzenia państwa mieszkowego w krąg chrześcijańskiej cy-

wilizacji łacińskiej, zabezpieczając tym samym przed niemiecką ekspansją 

na terenach podległych Mieszkowi.  Decyzja o przyjęciu chrztu i wprowa-

dzeniu chrześcijaństwa oraz jej skutki musiał książę głęboko przemyśleć na 

wiele możliwości. Jak się miało jednak okazać ta wielkodziejowa decyzja 

wpłynęła korzystnie na dalsze losy państwa i narodu polskiego oraz jego 

kultury. Przemyślana decyzja skierowały Mieszka ku Czechom i rządzącej 

tam wówczas dynastii Przemyślidów; prosząc o możliwość zawarcia mał-

żeństwa z córką Bolesława Srogiego imieniem Dobrawa. Książę Mieszko 

spełniając wcześniej nałożone nań warunki pojął Dobrawę za żonę w roku 

965, a w rok później dostąpił zaszczytnego ceremoniału chrztu: przecho-

dząc tym samym na łono matki-Kościoła. Kronikarz Gall Anonim tak ujął 

ten fakt: „Zaiste ślepą była przedtem Polska, nie znając ani czci prawdziwe-

go Boga, ani zasad wiary lecz przez oświeconego Mieszka, bo gdy on przy-

jął wiarę, naród polski uratowany został od śmierci w pogaństwie”. Jakże 

wymowna i historyczna jest wartość powyższych słów. Oddają one XII 

wieczną symboliczną wizję początków państwa polskiego- jednocześnie 

zsyłając na Mieszka odzyskanie wzroku na wiarę oraz oczyszczenie duszy 

z pogaństwa i przyjęcie wyznania Chrystusowego.  Wiadomości o chrzcie 

Mieszka są nadzwyczaj skromne i pomimo swej doniosłości, to jednak stały 

się fundamentem wiary  dla narodu polskiego. Chrzest odbył się najprawdo-

podobniej  w Wielką sobotę, 14 kwietnia 966 roku.  Skoro Mieszko dostąpił 

zaszczytu przyjęcia chrztu za pośrednictwem Czechów, to zapewne doko-

nywał tego biskup ratyzboński Michał. Duże wątpliwości po 1050 latach 

budzi fakt, gdzie faktycznie Mieszko został ochrzczony? Badania archeolo-

giczne ostatnich kilku dziesięcioleci natrafiły na  liczne baptysteria a więc 

baseny chrzcielne na terenie Wielkopolski. Kilka postawionych hipotez  

wiąże miejsce chrztu Mieszka i jego dworu z Poznaniem lub Ostrowem 

Lednickim. Inna z hipotez nie wyklucza także Gniezna – stolicy „Państwa 

Mieszka.  W okresie poprzedzającym chrzest Mieszka jego ziemie nie były 

penetrowane przez misje chrześcijańskie. Terenami gdzie mogły docierać 

Mieszko I wraz z małżonką Dobrawą

- Fragment wykładu z Uroczystej Sesji Miasta w dniu 24 czerwca 2016              
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wpływy chrześcijańskie były Śląsk i Małopolska oczywiście za pośred-

nictwem Czech i państwa wielkomorawskiego. Wkraczające na ziemie 

polskie chrześcijaństwo zaczęło stanowić pewną formę więzi społecznej a 

także ideologii. Chrześcijaństwo wnosiło do Polski nowy obyczaj, nową 

znaczniejszą i pełniejszą wizję świata, kreując nie znane dotąd horyzonty 

myślowe i doznania kulturalne. Jakie znaczenie ma chrzest Polski dla naszej  

państwowości po 1050 latach?  Chrzest Mieszka był sakramentem, a zwią-

zana z nim nauka przyniosła Polsce przede wszystkim rzeczywistość jed-

nego i prawdziwego Boga jako Stwórcy, Zbawcy. Dzięki przyjęciu chrze-

ścijaństwa z Zachodu, społeczeństwo formującej się polskiej państwowości 

wkroczyło w wielowiekowy, najdoskonalszy nurt najwyższych kultur świa-

ta od Starożytnej Grecji, Rzymu aż do łacińskiej kultury średniowiecza. Na 

ziemie polskie przeniknęły wynalazki, technika, sztuka, nauka, wielkie idee, 

prawo, pismo, teologia, filozofia, systemy edukacyjne a także międzynaro-

dowy ówczesny język-łacina. Z kultury łacińskiej ziemie polskie przejęły 

także siedmiodniowy tydzień  z kulminacyjnym świętowaniem niedzieli. 

Chrzest Mieszka nie 

był zwykłą formalno-

ścią ani nie został mu 

narzucony. W zamie-

rzeniu księcia miał być 

wstępem do wielkiej 

akcji chrystianizacyjnej 

w jego państwie, do 

uczynienia  z chrześci-

jaństwa polskiej religii 

państwowej. Ponadto 

chodziło także  o utwo-

rzenie niezależnego od 

innych państw biskup-

stwa, podległego tyl-

ko papiestwu. Chrzest 

przyjęli początkowo 

przede wszystkim 

przedstawiciele elity 

państwa.  Z biegiem lat    do chrześcijańskiej wspólnoty poczuwały się po-

zostałe warstwy społeczeństwa polskiego. Obrzędowość pozostała najdłu-

żej wśród najniższych warstw społeczeństwa. Potrzeba było długich lat by 

zupełnie pogaństwo wykorzenić,  i na stałe wprowadzić naukę i wiarę w  

Chrystusa.

 Po latach klęsk, agonii I Rzeczypospolitej, zaborów i obcej wojskowej 

interwencji, żałoby narodowej po klęskach powstań, nasilonej rusyfikacji 

i germanizacji, wojnach światowych, ludobójstwa hitleryzmu a zwłaszcza 

stalinizmu, ateistycznych ideologii komunistycznych Naród Polski zawsze 

wychodził zwycięsko, uduchowiony i bardziej zjednoczony. Dzięki głębo-

kiej wierze, którą dał nam właśnie chrzest Mieszka w 966 roku,  dzięki 

niewidzialnej opatrzności i łasce  udało się utrzymać ducha narodowe-

go i więzi chrześcijańskie i z tego byliśmy i powinniśmy być dumni. Od 

zakończenia II wojny światowej a więc  od 70 lat, dla obecnej Polski to 

najdłuższy okres względnego pokoju, bowiem od  XVII wieku terytorium 

Polski doświadczały same wojny i konflikty wewnętrzne, interwencje 

ościennych mocarstw które z kolei doprowadza-

ły do powstań narodowych. Z perspektywy ob-

serwatora  i współczesnego badacza, to obecnie 

mamy najdłuższy okres pokoju, ale jakże często 

o tym zapominamy będąc dla siebie i bliźniego 

przysłowiowym wilkiem. Zapominamy o tych 

wartościach i przesłaniu chrześcijańskim, sza-

cunku i uczciwości, o wspólnym dobru i pracy 

dla ojczyzny tej wielkiej i tej małej – lokalnej. 

Wszystko to winno nam przyświecać w obliczu 

praw człowieka i pracownika, przestrzegania za-

sad konstytucji dla budowania wielkiej i silnej 

Polski, dla obecnie żyjących jak i dla potomności

Leszek Kalicki

Mural z 1970 r znajdujący się na ścianie rezydencji gnieźnieńskich biskupów 
upamiętniający chrzest Mieszka I

Obraz Jana Matejki „Zaprowadzenie chrześcijaństwa” (1889 r)
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Napisali do nas ...

Nazywam się Zdzisław Szynkowski, syn Jana i Klary z domu Iglewska. 
Urodziłem się w 1928 roku w Radziejowie i tu mieszkałem do 1949 roku. 
Następnie odbywałem służbę wojskową, po zakończeniu której do Radzie-
jowa na stałe nie wróciłem.

Jako Radziejowianin chcę odnieść się do niedawnych przekłamań w 
kwartalniku Radziejowianin dot. rodziny Lange. Powstałe one jak sądzę 
niewiedzy autora. Moja uwagi odnosić się będą do okresu okupacji.

Jako młody Polak zmuszony byłem do pracy. Przymus ten obejmował 
polską młodzież od 13 roku życia. W wyniku jednej z łapanek, które urzą-
dzane były systematycznie przez niemiecką policję, w 1941 r,. zostałem za-
trzymany i skierowany do prac porządkowych w mieście, a następnie do 
pracy w ogrodzie klasztornym. Ogrodnikiem tam był zakonnik franciszka-
nin, brak Andrzej. Wraz ze mną do pracy w ogrodzie skierowany został Jan 
Michalak, którego mama była gosposią w u niemieckiego burmistrza, Kur-
ta Mullera. 

Wiosną 1942 r. ojciec mój, w obawie, że Niemcy wywiozą mnie do pra-
cy przymusowej w Rzeszy, uprosił miejscowego Niemca, Edwarda Lan-
ge, by zatrudnił mnie w swoim gospodarstwie ogrodniczym. Znał go, gdyż 
wcześniej w 1940-41 r. ojciec budował w gospodarstwie tego Niemca fun-
damenty i uzbrojenie pod ciężkie maszyny do produkcji oleju. E. Lange, 
zgodził się przyjąć mnie do pracy w ogrodnictwie i załatwił formalności 
związane w moim przydziałem w Arbeitsamcie. Ogrodnikiem tam był Po-
lak, Pan Władysław Smykowski. Jak sam o sobie mówił, został wysiedlony 
z własnego gospodarstwa w Lubiczu k. Torunia. Ponadto w gospodarstwie 
E. Lange pracowali panowie Adam Łąkowski i jego syn, Józef, K. Milcarek 
wysiedlony z własnego dużego gospodarstwa k. Kruszwicy, Pani Władysła-
wa Kowalska z domu Staszak, małżonkowie Bendkowscy, Genowefa Mar-
ciniak i jej rodzice. Z uwagi na upływ czasu, żadna z tych osób już nie żyje. 
Z żyjących pozostałem ja i młodszy ode mnie o ok. 3 lat Daniel Skonieczny, 
mieszkający obecnie w Krakowie. 

Przyznaję szczerze, że praca u Langów wymagała wielkiego wysił-
ku, szczególnie dla kilkunastoletniego chłopca, gdyż dzień zaczynał się od 
godz. 6 rano (po godzinie policyjnej która trwała od 22:00 do 6:00)., a koń-
czył późnym wieczorem. Nie była jednak ponad siły. Ogrodnik, Pan Smy-
kowski, odpowiadał za organizację pracy w uzgodnienie z właścicielem, E. 
Lange a po powołaniu go do wermachtu, z szefową, jego żoną.

Z całą odpowiedzialnością stwierdzam, że Pan Edward Lange nie służył 
w wojsku polskim w czasie II Wojny Światowej.

Na przełomie sierpni/września 1939 roku, podobnie jak pozostali Niem-
cy zamieszkali w Radziejowie, na krótko przed rozpoczęciem Wojny był 
w ukryciu. Spowodowane to było niekorzystną atmosferą w stosunku do 
Niemców, z powodu zapowiadanej wojny. Edward Lange wielokrotnie w 
obecności nas, pracowników powtarzał, że gdyby się nie ukrywał, doznał 
by krzywdy ze strony „polskich morderców”. Z ukrycia wyszedł drugiego 

dnia po wkroczeniu do miasta wermachtu.
Wiosną 1943 roku Edward Lange został wcielony do wermachtu. Jak 

pamiętam do czasu zakończenia wojny był on dwukrotnie na urlopie jako 
podoficer wermachtu. Na rękawie munduru nosił naszywkę z literą V, co w 
stopniach wojskowych równoznaczne było ze stopniem, sierżanta w woj-
sku polskim. 

Przed powołaniem do wermachtu należał on do nazistowskiej organiza-
cji hitlerowskiej. W sobotnie wieczory oraz rano w niedzielę w żółtym mun-
durze z naszytą na rękawie swastyką brał udział w zebraniu (spotkaniu) or-
ganizacyjnym w mieście. Prawdopodobnie odbywało się ono szkole. 

Pod koniec lata 1944 roku Amelia Barcińska, siostra żony E. Langego, 
Berty Lange, obok portretu E. Lange w mundurze wermachtu, zawiesiła ko-
lorowy portret Hitlera przywieziony z Inowrocławia, gdzie przebywała na 
leczeniu. Głośno w obecności nas, Polaków będących w cieplarni, wykrzy-
kiwała do Berty Lange – „Berciu, Przywiozłam piękny portret fuhrera i po-
wiesiłam go obok portretu Edzia w mundurze wermachtu. Edziu na to za-
służył.” Pani Berta informację tę zlekceważyła.

Wszyscy wcześniej wymienieni, w tym również ja, pracowaliśmy w go-
spodarstwie Langów do ostatniego dnia okupacji niemieckiej w Radziejo-
wie.

Jak wspominam ten okres?
Praca u Langów, jak każda gdziekolwiek pod władzą okupanta była pra-

cą niewolniczą. Byłem młodym, chętnym do nauki chłopcem – zostałem 
młodocianym robotnikiem. Do rodziny Langów nie czułem pretensji. Dzię-
ki pracy u nich uniknąłem wywózki do pracy do Niemiec, co było realnym 
zagrożeniem każdego dnia i przeżyłem okupację razem nie rozdzielony z 
rodziną, rodzicami i rodzeństwem.

Dnia 12 lub 13 stycznia 1945 roku Berta Lange wraz z synem, Edwar-
dem i siostrą Amelią Barcińską, zaprzężoną w trzy konie furmanką powożo-
ną przez Kacpra Mielcarka wyjechali przed zbliżającym się frontem. Wró-
cili w końcu stycznia 1945 r. i osadzeni zostali w miejscu internowania, w 
magazynach P. Matuszaka.

Edward Lange do lipca 1945 r był jeńcem wojennym. W końcu lipca 
1945 roku wrócił do Radziejowa. Latem 1945 roku Edward i Berta Lange z 
rodziną złożyli w sądzie wniosku o rehabilitację i przywrócenie obywatel-
stwa polskiego, którego zrzekli się w okresie niemieckiej okupacji. 

Sąd Grodzki w Radziejowie pod przewodnictwem Sędziego, Pana Ber-
kana orzekł, iż nie przywraca obywatelstwa polskiego wnioskodawcom. 
Orzekł ponad to o przepadku całego mienia na rzecz Skarbu Państwa.

Edward Lange krótko o powrocie z niewoli wyjechał na Mazury, gdzie 
podjął pracę w jednym z gospodarstw PGR. Syn, również Edward, ukoń-
czył Zespół Szkół Ogrodniczych w Aleksandrowie Kujawskim oraz studia 
w Rolniczej Uczelni w Olsztynie.

Trzy, może cztery lata temu oglądałem w telewizji polskiej program z 
jednego z instytutów sadowniczych w Polsce, w którym przedstawiony był 
docent Edward Lange. I tu należy się sprostowanie jeśli chodzi o rodzinę 
Ferdynanda Lange, brata Edwarda – wyjechał on wraz z rodziną między 6 a 
8 stycznia 1945 roku, a więc w czasie wojny, a nie po wojnie. Jak zwierzy-
ła się w naszej obecności (robotników E. Lange) Berta Lange swojej przy-
jaciółce, Pani Sarenko, - Fedkowie wyjechali dużym samochodem do Tcze-
wa, a stamtąd wraz ze znajomymi do Niemiec. Zabrali duże wyładowane 
kufry i do Polski już nie wrócili. 

Poniżej prezentujemy Państwu dwa listy, jakie wpły-
nęły do redakcji Radziejowiania w związku z historią 
osoby (już nieżyjącej), byłego mieszkańca Radziejo-
wa – p. Edwarda Lange.
(pisownia oryginalna)
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List Antoniego Prusinowskiego

Data nadania: 9 maja 2016r, Bydgoszcz

(pisownia oryginalna)

Napisali do nas ...

Postanowiłem i Ja wypowiedzieć się tego co wiem na temat rodziny 

Langów. Otóż przypuszczam, że  panem Szynkowskim moglibyśmy zna-

leźć się w podobnym temacie jak obecnie na czasie jest spór o żołnierzy 

wyklętych dla jednych i (dop. red- przeklętych) wyklętych dla drugich, bo 

jeżeli oddział liczył jak czytam dla przykładu 50 ludzi to niby skąd dla ta-

kiej gromady wyżywienie i za co były ofiary z ludzi cywilnych i to nie ule-

ga wątpliwości, ale wracajmy do tematu państwa Langów.

Zapewne Pamięta Pan jeszcze młyn położony przy ul. Świerczewskiego, 

a potem Brzeskiej należał on do p. Langów z tego co wiem to co najmniej 

jeden z braci był oficerem Wojska Polskiego. Jako obywatel niemiecki nie 

podległa mobilizacji. A jak Pan wie Niemcy wkroczyli (dop. red. do Radzie-

jowa) od strony Dobrego 7 września. W czasie chaotycznej „obrony” pisto-

letami w wysokości 48 sztk, pamiętających powstanie styczniowe, naprze-

ciw w pełni uzbrojonego i zmechanizowanego oddziału. Nie dziwi chyba to, 

że zginęło wtedy 8 osób w tym jedna kobieta. Langowie nie opowiedzieli 

się po żadnej stronie ale kilka dni po wkroczeniu wojska niemieckiego jeden 

z pracowników tegoż młyna (Pan Adam Łąkowski) pod osłoną nocy zorga-

nizował grupę chętnych i właścicielowi młyna (dop. red. Lange) spuszczo-

no łomot. Nie oszukujmy się porachowano mu kości, a nawet (tego nie pa-

miętam) złamano rękę czy nogę. Nie obyło się bez głośnego ze strony na-

pastników upominania o przeszłości.

I tu dochodzę do sedna mojej polemiki z p. Szynkowskim- Pan Lan-

ge nie wydał nikogo chociaż dobrze wiedział kto stoi za jego cierpieniem. 

Wiem to od mojego ojca Bartłomieja i wujka Czesława Burzyńskiego.

Zupełnie inne zdanie mieli natomiast o matce p. Langów. Była to star-

sza schorowana pani, która nie mogła chodzić i mało co wstawała z łóżka. 

Otóż z racji choroby nóg interesowała się dużo polityką będąc wprost zago-

rzałą fanatyczką nazizmu. Mówiono mi o niej, że ponoć miała wycięte z ga-

zety zdjęcie Hitlera i bardzo często głośno wyrażała się tymi słowami: Hi-

tlerku kochany tyle zrobiłeś dla świata i co te chamy Polacy od ciebie chcą”. 

A tak wracają do przeszłości to żyją jeszcze ludzie którzy pamiętają za-

wiązującą się grupę bojową w Liceum Ogólnokształcącym i areszt Pana Le-

cha Ciesielskiego i Lolka Kwiatkowskiego. 

Jestem pod wielkim wrażeniem i uznaniem jednocześnie wspomnień 

pana Antoniego Kowalkowskiego, ale też dla uzupełnienia. W budynku ge-

stapo pracowała jako sekretarka pani Marta. Jeden z braci mojego ojca no-

mem omen mój imiennik ksiądz Antoni Prusinowski służąc w wojsku jako 

kapelan dostał się do niewoli w bitwie nad Bzurą. Tam też za odzyskanie 

sztandaru wojskowego który był już w rękach Niemców został odznaczo-

ny orderem Virtuti Militari. Przez miesiąc był więźniem Buchenwaldu, 

a potem do wyzwolenia przez amerykanów 30 kwietnia 1945 r Dachau. 

Rodzina mogła wysłać jemu jedną paczkę raz w miesiącu. Paczka mogła 

zawierać tylko określone towary. Obowiązkowo musiała być zaniesiona 

przed zakończeniem pakowania na gestapo, po przeglądzie była okleja-

na banderolą i dopiero wtedy można było zanieść ją napocznę. Otóż pani 

Marta była tak życzliwą osobą, że naklejała banderolę i … (dawała dru-

gą do ręki) szło się wtedy z paczką do domu i pakowało bardziej przydat-

ne rzeczy. Przecież pani Marta – gdyby się to wydało nie tylko straciła by 

pracę ale …

Inna sprawa. Kiedy siostrę mojego dziadka Jana Prusinowskiego, Bu-

rzyńską Katarzynę z rodziną wysiedlono z gospodarstwa osadzono tam 

Niemców przesiedlonych z Łotwy państwo Witebskich. Ludzie ci nie na-

leżeli do fanatyków nazizmu. Ba mało tego. Do końca wojny w schow-

ku sporządzonym w stodole ukrywali żyda pana Lubińskiego, a nawet go 

żywili.

Apropo żydów to w chwili wybuchu wojny było ich w miasteczku 

około 920. Po jakimś czasie zrobiono nie ogrodzone co prawda getto na 

ulicy Toruńskiej. Długo jeszcze w pamięci radziejowian nazywanej ulicą 

żydowską. Kiedy likwidowano getto zegnano ich do kościoła klasztorne-

go, zapakowano na duże samochody ciężarowe i wywieziono do Chełm-

na nad Nerem trując spalinami. Po wojnie wróciło ich około 20 i być może 

odtworzyliby swoje środowisko, ale po wydarzeniach kieleckich pod osło-

ną nocy kilkoro z nich zginęło z rąk polaków-bandytów. Pan Lubiński wy-

jechał do Warszawy. Pozostał tylko do końca życia Pan Edward Grojnow-

ski.

Panie Pawle, a może dotarłby pan do głośnej sprawy wywiezienia na 

taczkach burmistrza za co 8 osób trafiło do Berezy Kartuskiej (…) żyją 

jeszcze ludzie którzy pamiętają czasy sprzed (19) 39 roku ubiegłego wie-

ku.

Pozdrawiam

Prusinowski Antoni

Dop. red. Temat został podrzucony i jednocześnie 
podchwycony. Sprawą się zajmiemy…
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Spotkanie poetycko-muzyczne
23 czerwca br z okazji 42 Dni Radziejowa Miejska i Powiatowa Biblioteka Publiczna im. Fr. Becińskie-

go w Radziejowie zorganizowała spotkanie poetycko-muzyczne z udziałem poznańskiego zespołu ARETE 
wykonującego autorską piosenkę literacką. Zespół z w składzie: Jerzy Piotr Struk (poeta, kompozytor i zało-
życiel zespołu), Romuald Andrzejewski (kompozytor, wirtuoz instrumentów klawiszowych) oraz Przemy-
sław Hałuszczak (wirtuoz gitary klasycznej i stylu flamenco) zaprezentował repertuar związany z najważ-
niejszym wydarzeniem rozpoczynającym spisane dzieje Polski - jubileuszem 1050 Chrztu Polski.

Arete to w języku starożytnych Greków oznacza cnotę, męstwo, dążenie do moralnej doskonałości i 
dzielności etycznej. Wczorajsze spotkanie wykazało także doskonałość muzyków do perfekcyjnego brzmie-
nia i artystycznego wyrazu ku zadowoleniu wrażliwych serc chętnych do przenoszenia się do świata Do-
bra i Miłości.

13 Radziejowski Bieg PołudniowyTa edycja biegu należała do radziejowiaków. Po pierwsze zmieniliśmy datę biegu 
i umiejscowiliśmy ją w weekendzie poprzedzającym finał Dni Radziejowa. Taki był 
nawet cel, aby Bieg Południowy rozpoczynał Dni Radziejowa. Jednak najważniejsze 
jest to, iż zanotowaliśmy 28 osób z Radziejowa, które pobiegły na 10 km. Dla pomy-
słodawców i organizatorów jest to zwieńczeniem celu jaki kilkanaście lat temu sobie 
postawiliśmy. Celem było rozpropagowanie biegania w Radziejowie. Teraz nie tylko 
biegamy wieczorami, rankiem i w ciągu dnia, ale startujemy w zawodach od dystansu 
10 km do 42,195 km. Mało tego. Osiągają radziejowiacy coraz lepsze wyniki, trenują 
w oparciu o plany treningowe. Mamy wiec bieganie rekreacyjne, jak i te nastawione 
na wynik. Teraz trzeba ten kierunek podtrzymać i zarażać młodych. Tego sobie i mia-
stu życzymy.         

Zarząd KS Zryw Radziejów
Wyniki w kategorii OPEN mężczyzn: Mariusz Ochociński (Klub Biegacza Za-

zamcze Włocławek,  czas - 0:35:43), Dawid Linowiecki (KS ZRYW Radziejów, czas 
- 0:36:02), Piotr Kuczek (KS ZRYW Radziejów, czas - 0:37:02). Wyniki w katego-
rii OPEN kobiet: Jolanta Gurna (Bydgoszcz, czas - 0:43:30) Justyna Szczutkowska 
(Janikowo, czas - 0:45:03), Aleksandra Krulikowska (KS ZRYW Radziejów czas - 
0:45:55)

W kategorii „radziejowiacy” wyniki wyglądały następująco: Radziejowianki: 
KRULIKOWSKA Aleksandra (czas -0:45:55), MALICKA Jolanta (czas - 
0:54:47), MUSZYŃSKA Jagoda (czas- 0:55:56), KUCZEK Monika (czas 
- 0:56:48), KOŹMIŃSKA Anna (czas - 1:02:03) CENTKOWSKA Ewelina 
(czas 1:10:32). Radziejowiacy: LINOWIECKI Dawid (czas 0:36:02), KU-
CZEK Piotr (czas 0:37:02), LEWANDOWSKI Jacek (czas 0:39:08), HOŁ-
TYN Patryk (czas 0:39:49), ZIELIŃSKI Adam (0:43:13), DUKIEWICZ 
Maciej (czas 0:44:17), BOLEWICZ Michał (czas 0:45:58), BENEDYKCIŃ-
SKI Paweł (czas 0:46:18), ŚWIERCZYNSKI Tomasz czas (0:47:02), WA-
SZAK Roman czas (0:47:37), WOJCIECHOWSKI Jonasz (czas 0:47:44), 
MARCYJANIAK Krzysztof (czas 0:48:52), MAŁOLEPSZY Radosław 
(czas 0:48:57) HOSSA Andrzej (czas 
0:49:38), MALINOWSKI Paweł czas 
(0:49:56), BOLEWICZ Piotr czas 
(0:50:40), KOWALSKI Aleksander 
(czas 0:51:24), BOLEWICZ Mariusz 
czas (0:52:17), OBRZEŻGIEWICZ 
Marek czas (0:53:26), MUSZYŃSKI 
Marcel (czas 0:54:04), KOŹMIŃSKI 
Paweł (czas 0:54:30)



Radziejów w malarstwie

W dniu 20 czerwca br. z inicjatywy Towarzystwa Miłośników Kujaw z Radziejowa w Starym Ratuszu Bur-
mistrz miasta Sławomir Bykowski wraz z Haliną Paczkowska prezesem TMK dokonali otwarcia wystawy „Radzie-
jów w malarstwie”. Wystawa została zorganizowana z okazji 42. Dni Radziejowa. Wyeksponowano 33 prace przed-
stawiające panoramę Radziejowa, kościoły, pejzaże uliczek i inne ciekawe miejsca. 3 obrazy były autorstwa nieży-
jącego Stanisława Gulczyńskiego, byłego nauczyciela szkoły specjalnej a zarazem kościelnego kościoła farnego. 
Wiele obrazów pochodziło od malarzy, którzy uczestniczyli w plenerach malarskich w latach 1992-1998 organizo-
wanych przez Radziejowski Dom Kultury (obrazy: Marciniaka, Lewińskiego, Sikorskiego). Można było także po-
dziwiać obrazy O. Artura Zapaśnika ze zbiorów prywatnych Pana Piotra Cybulskiego oraz TMK. O. Artur był przez 
okres 25 lat zakonnikiem w klasztorze oo. Franciszkanów.  Wśród obrazów na wystawie nie zabrakło dzieł młodej 
malarki, radziejowianki Karoliny Rosińskiej.     Karol Szmagalski
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Turniej tenisa stołowego z okazji 30 lecia TKKF „Radziejowianka”
W hali sportowej im. F. Malinowskiego przy MZS w Radziejo-

wie zorganizowano otwarty turniej tenisa stołowego. Otwarcia impre-
zy dokonał Sławomir Bykowski Burmistrz Miasta, który serdecznie 
podziękował działaczom ogniska za wieloletnią pracę na rzecz rozwo-
ju kultury fizycznej i rekreacji na terenie Radziejowa. Wyróżnieni sta-
tuetkami zostali- Piotr i Józef Wojciechowscy, Krzysztof Łodygowski, 
Józef Szcześniewicz, Mirosław Kowalski, Zbigniew Syrocki, Ryszard 
Kapeliński, Władysław Barański. 

Turniej został przeprowadzony w dwóch kategoriach wiekowych: 
powyżej 50 lat (20 zawodników) W finale zagrali: Sławomir Borkow-
ski (Inowrocław) z Piotrem Kosteckim ( Bytoń). Zwyciężył Borkow-
ski.

W turnieju „Open” uczestniczyło 32 zawodników grających na co 
dzień w II, III, IV ligowych rozgrywkach PZTS lecz również i ama-
torzy. Grano systemem „brazylijskim”. W finale Krzysztof Kata-
fiasz (Środa Wielkopolska) pokonał Ziółkowskiego Grzegorza (Byd-

goszcz), który w grze o miejsce drugie uległ Pawłowi Bielunkiewiczowi (Bydgoszcz),  W turnieju 
uczestniczyli zawodnicy z: Radziejowa, Bytonia, Piotrkowa Kuj. Chełmży, Torunia, Wichowa, Pła-
chawy, Inowrocławia, Grudziądza, Środy Wielkopolskiej, Aleksandrowa Kuj. Ciechocinka, Bonie-
wa, Czerniewic, Brześcia, Bydgoszczy, Płocka

Piotr Wojciechowski

Po raz pierwszy w Radziejowie zorganizowano grę uliczną pod nazwą „Odkryj 
Radziejów”. Ogólne jej zasady sięgają dawnej dziecięcej zabawy w tzw. „podchody”. 
W związku z tym, iż była to pierwsza edycja zdecydowano się skierować ją dla mło-
dzieży gimnazjalnej. 

Wzięło w niej udział 6 grup po 4 zawodników. Ich zadaniem było dotarcie do 
8 punktów (miejsc) zaznaczonych na mapie i wykonanie zadań. Na każdym punk-
cie znajdował się „agent”, który weryfikował ich poprawność. Po pozytywnym wy-
konaniu każdego z zadań, uczniowie otrzymywali jeden z elementów (puzel), któ-
ry był niezbędny do ukończenia całej gry, a tym samym ułożenia rozsypanej układa-
ni (puzzle). W przyszłym roku planowane jest rozszerzenie gry również o dorosłych 
jej uczestników. 

Gra Turystyczna
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I Mistrzostwa Radziejowa w Pływaniu
 22 czerwca 2016 roku na krytej pływalni PLUSK przy ZSM w Radziejowie odbyły się 1 

Mistrzostwa Radziejowa w Pływaniu. Mamy nadzieję, że z okazji Dni Radziejowa impreza ta 
będzie odbywała się cyklicznie i zachęci mieszkańców do uprawiania bardzo zdrowego sportu 
jakim jest pływanie. Serdeczne podziękowania dla inspiratorów i tych bez których zawody by 
się nie odbyły – Mateusza Dybowskiego, Daniela Gąsiorowskiego, Dawida Nowakowskiego,  
Mariusza Bogacza.W kategorii OPEN wyniki ukształtowały się następująco:

W kategorii Styl dowolny kobiet dystansie 50m -pierwsze miejsce zajęła Zuzanna Polaszek z 
czasem  36:98, drugie miejsce zajęła Dominika Malec z czasem 37:00, natomiast trzecie miejsce 
zajęła  Anna Patyk z czasem 41:11. W kategorii Styl dowolny mężczyzn (50m) pierwsze miej-
sce zajął: Radosław Staszkiewicz z czasem 30:17, drugie Piotr Kuczek z czasem 34:87, a trze-
cie Piotr Pogoda z czasem 35:74.

W kategorii stylu klasyczny kobiet (50m) klasyfikacja uplasowała się następująco: 1 miejsce 
Zuzanna Polaszek (59:45), 2 miejsce Anna Patyk (1:16:01). W stylu klasycznym mężczyzn (50) 
wynik wyglądał następująco:  1 miejsce Radosław Staszkiewicz (40:60), 2 miejsce Kacper Ste-
fański (45:17), 3 miejsce Adrian Kmiecikowski (46:12).

Uroczysta Sesja Rady Miasta
24 czerwca br. w Sali konferencyjnej odbyła się Uroczysta Sesja Rady Miasta. W 

programie sesji przewidziano m.in. wystawę poświęconą 30-leciu działalności TKKF 
„Radziejowianka” oraz odczyt Leszka Kalickiego z okazji 1050-ej rocznicy Chrztu Pol-
ski. Jak corocznie Burmistrz Sławomir Bykowski wyróżnił kilka osób, które przyczy-
niają się do rozwoju i promocji naszego miasta. W tym roku wyróżniono: Ewę Smy-
kowską, Jana Nowaka, Waldemara Mazurka, Alinę Grzechowiak, Piotra Wojciechow-
skiego oraz wspomniane stowarzyszenie TKKF „Radziejowianka”. Specjalnie podzie-
kowania dla p. Benedykta Rakowskiego za wspieranie wielu inicjatyw społecznych, 
wspólnie złożyli Burmistrz Radziejowa wraz z Dyrektorem Miejskiego Zespołu Szkół 
i Komendant Państwowej Straży Pożarnej.
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VII Radziejowski Sejmik Szlachecki
25 czerwca 2016r. już po raz siódmy szlachta zawitała do naszego miasta. Panowie 

szlachta przybyli miedzy innymi z Wielkopolskiej Braci Sarmackiej, Kujawskiej Bra-
ci Sarmackiej, z Bractwa Rycerskiego Zamku Olsztyn, z Inowłodzkiego Bractwa Ry-
cerskiego, a także ze Środy Wielkopolskiej, z Płocka i Unisławia. Tradycyjnie Radzie-
jowski Sejmik Szlachecki rozpoczął się Mszą Św. po łacinie w Kościele farnym Para-
fii pw. Wniebowzięcia NMP. W tym roku uczestnicy, mieszkańcy i goście sejmikowi 
mogli wysłuchać odczytu historycznego pt. „W karczmie nie masz pana” dr hab.  Da-
riusza Karczewskiego z Uniwersytetu Kazimierza Wielkiego w Bydgoszczy. Burzliwe 
obrady sejmikowe zakończyła inscenizacja uliczna – potyczka szlachty z buntowni-
kami w obronie kościoła. Ku uciesze „gawiedzi” na rynku radziejowskim rozpoczęły 
się popisy rycerstwa: pokazy fechtunku, strojów, broni z epoki w huku i dymie armat-
nim. Odbył się kiermasz i degustacja wyrobów tradycyjnych, warsztaty rzeźbiarskie, 
wikliniarskie, zabawy dla dzieci: rzut rzutkami do celu, rzut podkową oraz  Dziecię-
cy Turniej Szabli pod patronatem salonu „Play”. I miejsce zajął Kacper Lewandowski. 
Zwyciężcą zmagań dla dorosłych „O gąsior wina”, najlepszym okazał się Waldemar  
Nowak z Wielkopolskiej Braci Sarmackiej.

fot. Emilia Smuk



Radziejowski Piknik Rodzinny 2016
Deszczowa pogoda nie zepsuła pikniku rodzinnego zorganizowanego w ramach 

obchodów 42. Dni Radziejowa. W niedzielne popołudnie na scenie jako pierwsze za-
prezentowały się dziewczęta z „Naszej Stacji Metro” działającej w RDK. Pomimo po-
dającego deszczu publiczność dopisała i wspaniale bawiła się przy zespołach muzyki 
disco-polo - zespołu „Verdis” i przy przebojach Arka Kopaczewskiego. Fani rockowe-
go i bluesowego grania mogli znaleźć coś dla siebie. Mocne brzmienie zaprezentował 
zespół „Trąceni”. Licznie zgromadzona i rozbawiona publiczność czekała na gwiazdę 
wieczoru - zespół „Łzy”, który na scenie muzycznej działa od 20 lat. Podczas koncer-
tu zespół zagrał swoje nowe piosenki i dobrze znane wszystkim przeboje: „Agniesz-
ka już dawno...”, „Narcyz”, „Oczy szeroko zamknięte”, przy których bawili się starsi i 
młodsi. Na zakończenie pojawił się zespół „Ormis”, porwając uczestników w wir za-
bawy tanecznej. Nie zabrakło także atrakcji dla najmłodszych, jak zjeżdżalnie, prze-
jażdżki konne.

fot. Emilia Smuk


